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Błędy ze słowami o zwodniczej 
wymowie (część 1)36LE

KC
JA

Na dzisiejszej lekcji dowiemy się o siedmiu kolejnych błędach wymowy, które są dość 
powszechne. Jednym z najskuteczniejszych sposobów uczenia się poprawnej wymowy jest 
porównanie każdego słowa ze słowami o tym samym dźwięku - i tą metodę zastosujemy w 
przypadku każdej pary przedstawionych problematycznych słów.

Najpierw poprosimy o powtórzenie obu słów, abyś mógł zauważyć różnicę między nimi, a 
następnie o wypowiedzenie szeregu słów, które pomogą ci wyćwiczyć prawidłowe brzmienie 
dźwięków.

Pierwszym błędem jest nieprawidłowe wypowiadanie słów ’głodny’ i ’zły’, które studenci 
uważają za bardzo podobne do siebie, ale tak naprawdę jest między nimi znaczna różnica jeśli są 
wypowiedziane prawidłowo.

Przećwiczmy różnicę między tymi dwoma słowami, ćwicząc występujące w nich dźwięki na 
przykładzie innych słów. 
Słuchaj i powtarzaj:

hungry / angry

HUNGRY

under - hug - fun - hungry
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ANGRY

can - and - plan - angry

Teraz pewnie widzisz różnicę. Powtórz jeszcze raz.

Często używane słowo ’większość’ - ’most’, wypowiadane przez niektórych studentów brzmi 

jak ’musieć’ czyli ’must’. Z tego też powodu przyjrzymy się przez chwilę im obu.

Przećwiczmy różnicę. 

Słuchaj i powtarzaj  słowa:

most / must

MOST

hope - nadzieja

boast - chwalić się

open - otworzyć

most  - większość

MUST

bus - autobus

mud - błoto

us - nas

must - musieć
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Powtórz uważnie jeszcze raz, koncentrując się na różnicy w brzmieniu.

most / must

Kto nie zna kawy ekspresso? No tak, powiedziałam ekspresso, gdyż my Polacy tak właśnie 
zwykle mówimy. Ale po angielsku nie mówi się ekspresso ale ’espresso’ i nie pisze się przez ’x’ tak 
jak ma to miejsce w słowie ’express’ - co znaczy wyrazić lub expres.

A teraz słuchaj i powtarzaj:

esspresso/express

ESPRESSO

especially

essential

espresso

EXPRESS

expect

experience

example

Posłuchaj jeszcze raz brzmienia obu tych słów zestawionych razem:

esspresso/express
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Mówiąc o ‘cuisine’ -  kuchni jako kategorii jedzenia - niektórzy uczniowie wymawiają ją jak 
‘cousin’ , co oznacza członka rodziny czyli kuzyna lub kuzynkę.

Kuzyn, kuzynka -  wymawia się z naciskiem na pierwszą sylabę czyli  COU-sin
Słuchaj i powtarzaj:

COUSIN

cut

cover

Kuchnia jest wymawiana z naciskiem na drugą sylabę: cui-SINE i słychać małe „ł’: cwi-ZEEN
Wsłuchaj się jeszcze raz w oba te słowa i powtórz:

COUSIN - kuzyn, kuzynka

CUISINE - kuchnia

Niektórzy studenci nie są świadomi, że występuje tu nieregularna liczba mnoga i dodają - s do 
słowa ’man’ lub po prostu liczbę mnogą wypowiadają podobnie  jak liczbę pojedynczą, nie myśląc 
dużo nad różnicą w wymowie.
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Przećwiczymy teraz dźwięk, który znajduje się w liczbie pojedynczej rzeczownika ’man’ w 
zestawie z innymi słowami z tym dźwiękiem. Słuchaj i powtarzaj:

man/men

MAN

fan - wachlarz

ran -  uciekł

A teraz dla porównania liczba mnoga czyli mężczyźni, pisana przez ’e“ wraz z innymi słowami z 
tym dźwiękiem oraz porównanie liczby pojedynczej i mnogiej. Słuchaj i powtarzaj:

MEN -  mężczyźni

pen -długopis

when - kiedy 

pen  when

man / men

mężczyzna / mężczyźni

Podobny problem dotyczy słowa kobieta - woman - (liczba pojedyncza) - i kobiety - women - 
(liczba mnoga) .

W liczbie mnogiej końcowe ’- man’ rzeczownika woman zmieniamy na ’-men’. Nie wydaje się to 
trudne w pisowni natomiast wymowa jest bardzo myląca i bardzo często studenci nie wymawiają 
tego słowa w liczbie mnogiej prawidłowo.
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Posłuchaj zatem uważnie dźwięków i aby nauczyć się prawidłowej wymowy. Słuchaj i powtarzaj:

woman/women

WOMAN

wood, stood, could, woman
drewno, stał, mógł, kobieta

WOMEN

win, chin, swim, women
wygrać, podbródek, pływać, kobiety

I oba słowa w zestawieniu w liczbie pojedynczej i mnogiej. Słuchaj i powtarzaj:

women / women

Aby uzupełnić tę „rodzinę” słów, mamy jeszcze dziecko  - child - (liczba pojedyncza) i dzieci - 

children -  to nieregularna liczba mnoga, i nie dodajemy już na końcu ’s’.

W słowie ’child’ dźwięk brzmi jak  I’ll a w ’children’ jak  ill.
Powtórz teraz te dźwięki a następnie przećwicz z nimi słowa. Słuchaj i powtarzaj:

I’ll, ill

CHILD

lie, hide, smile, child
kłamać, ukrywać, uśmiechać się, dziecko



© Akademia Języka Angielskiego 2021 - 200 najczęściej popełnianych błędów w języku angielskim
www.akademiajezykaangielskiego.com

200 najczęściej popełnianych 
błędów w języku angielskim

CHILDREN

bill, chill, will, children
rachunek, chłód, wola, dzieci

I oba słowa w zestawieniu w liczbie pojedynczej i mnogiej. Słuchaj i powtarzaj:

child / children

Jeśli źle wymawiałeś te słowa, to trudno jest pozbyć się tego złego nałogu , ale nie  martw się 
gdyż nie jest to niemożliwe.  

Należy jedynie dużo ćwiczyć i powtarzać. Mamy nadzieję, że teraz, kiedy wiesz o błędach i 
ćwiczysz poprawną wymowę, zaczniesz poprawiać się sam. Na następnej lekcji będziemy 
kontynuować omawianie tych zwodniczych słów. Dziękujemy za uwagę i do zobaczenia.


